
 

 

ACTA DEL CONSELL DE GOVERN DEL CONSORCI DEL TER 

Identificació de la sessió  
Lloc: Videoconferència 
Data: 6 de febrer de 2024 
Hora inici: 16:00 hores 
Hora final: 17:25 hores 
Caràcter de la sessió: Extraordinària  
 
 
Assistents 
 
Nom i cognoms Càrrec Ajuntaments representats A E D 

Arnau Rovira Martínez President Manlleu X   

Èlia Bantí Alabau Vicepresidenta 1a Jafre  X  

Pere Pujolràs Feixas Vicepresident 2n Sarrià de Ter X   

Eva Viñolas Marín Vicepresidenta 3a Susqueda  X  

Ramon Roqué Riu Vocal Sant Joan de les Abadesses X   

Carmen Lucas Giralt Vocal Queralbs X   

Albert Castells Vilalta Vocal Vic  X  

Marçal Ortuño Jolis Vocal Torelló  X  

Mireia Valentí Molina Vocal Salt X   

Sergi Cot Cantalosella Vocal Girona X   

Xavier Vinyoles Compta Vocal Bescanó X   

Genís Pigem Olivé Vocal Torroella de Montgrí X   
A=Assistent; E=Excusa assistència; D: Delegació 

 
Es fa constar que, d’acord amb els estatuts vigents, cada ens només ostenta un vot amb 
independència que sigui representat en aquesta reunió per més d’una persona. 
 
Delegacions de vot 
No consten delegacions de vot. 
 
Directora 
Sra. Teia Puigvert Picart 
 
Secretari interventor 
Sr. Gerard Soldevila i Freixa 
 
Desenvolupament de la sessió 
Havent comprovat el quòrum necessari per a la constitució de l’Assemblea, quòrum suficient 
que es manté al llarg de la sessió, es procedeix a tractar els assumptes indicats en l’ordre del 
dia. 

ORDRE DEL DIA 

1. Valoració de l’activació de l’emergència en motiu de la sequera 

2. Posicionament del Consell de Govern del Consorci del Ter davant l’activació de 

l’emergència en motiu de la sequera. 

 



 

1 i 2.  VALORACIÓ DE L’ACTIVACIÓ DE L’EMERGÈNCIA EN MOTIU DE LA SEQUERA. 

POSICIONAMENT DEL CONSELL DE GOVERN DEL CONSORCI DEL TER DAVANT 

L’ACTIVACIÓ DE L’EMERGÈNIA EN MOITU DE LA SEQUERA. 

El president informa que la comunitat de regants va fer arribar un manifest per tal que el 

Consorci s’adherís al mateix, i en aquest sentit posa damunt la taula la idoneïtat d’afegir-nos 

al manifest o no. Continua la seva intervenció manifestant que el Consorci ha de tenir un relat 

propi per responsabilitat i alhora considera que potser seria oportú fer una assemblea per tal 

de prendre la decisió de la forma més àmplia possible, i alhora els mateixos ajuntaments 

podrien veure que el Consorci és una eina útil, i que sempre que hi ha un problema el 

Consorci hi és. Per altra banda, també planteja posar-nos en contacte amb la gent de les 

Terres de l’Ebre, juntament amb representants de l’Àrea Metropolitana per tal de poder 

afrontar aquesta crisi i buscar solucions de futur. Afegeix que cal una actitud valenta i ferma 

per part del Consorci, atès que és un problema de país, i com a tal s’ha d’afrontar amb una 

taula on hi siguem tots els agents implicats per tal de buscar no només solucions a curt 

termini si no també solucions a llarg termini pel bé de totes les parts. 

Intervé el Senyor Sergi Cot que mostra conformitat amb el manifest i afegeix que s’ha de 

plantar cara a nivell polític, es tracta d’actuar amb les decisions de país des de la defensa del 

Ter, el Consorci ha d’actuar i mostrar una opinió clara i consensuada i considera que cal fer 

una batalla política des del Consorci. Pel que fa al manifest mostra el desacord en el punt de 

les conques, que si bé és cert que hi ha un problema de les conques, també és cert que les 

conques catalanes s’haurien d’autogestionar de forma autònoma, i davant d’una situació 

d’emergència s’han de fer interconnexions temporals i provisionals per tal de traspassar 

d’una conca a l’altre, però aquesta mesura no pot ser perdurable en el temps, de manera que 

només hauria d’obeir a moments concrets i puntuals. Admet que s’ha de buscar un consens 

en el territori, i reitera l’acord amb el manifest si bé s’hauria de treballar el mateix des del punt 

de vista del Consorci del Ter. 

El Senyor Ramon Roqué considera que la postura del govern és ofensiva quan diu 

públicament que no porten aigua de l’Ebre i creu que la solidaritat de país hi ha de ser, no es 

tracta de transvasaments, doncs el que s’hauria de tenir clar és que el govern hauria de 

posar fi al transvasament d’aigua cap a Barcelona, doncs històricament aquesta és una 

qüestió que ha perjudicat molt al territori, menyspreant el mateix, no respectant-lo, i que 

aquests fets impliquen que des del Consorci del Ter i des del territori tenim tot el dret de 

queixar-nos i manifestar ben alt que el Ter no té aigua per regalar, i que si s’ha d’ajudar ha 

de ser en termes de solidaritat de tot el país, no només del Ter. Finalitza la seva intervenció 

posant de manifest que està totalment en contra de l’actuació i gestió del govern, i per això 

es demana que es gestioni tan bé com es pugui. 

El Senyor Genís Pigem manifesta que toca defensar les mesures de baixar el nivell de 

l’aigua amb els conseqüents perjudicis per la biodiversitat i per tant totalment a favor del 

manifest. Comparteix amb el Senyor Cot que la opció no passa per grans transvasaments, i 

que l’adopció de mesures de baixar el nivell del cabal implicarà danys irreparables.  

Intervé el senyor Xavier Vinyoles que mostra l’acord amb les postures que s’han plantejat fins 

ara i considera que en cap moment es pot demanar la interconnexió, i alhora manifestar que 



 

no es parla de la conca del Muga, cosa que no s’hauria de permetre. Afegeix que totes les 

conques del país haurien d’entrar en el joc, i que no s’hauria de tractar d’una situació habitual 

per normalitzar el funcionament d’aquest model de transvasament, ja que hauria de ser una 

mesura excepcional sobre la base de la solidaritat tant amb el Ter com amb la Muga. 

Considera que cal debatre sense entrar a la guerra, que no s’entri amb el debat mediàtic i 

que l’Estat hi hauria de ser. 

La senyora Carmen Lucas exposa que s’ha de fer servir el sentit comú i que es tracta d’un 

tema molt important que convé buscar solucions, i està totalment d’acord amb en que la 

única via és arribar a acords amb les diferents conques, reconeixent que l’Àrea Metropolitana 

de Barcelona hi viu la meitat de la gent. Afegeix que s’ha de torbar solucions sense posar-

nos amb postures maximalistes. 

El senyor Pere Pujolràs informa que recolza el plantejament d’una assemblea i que també 

buscaria la complicitat de la conca de la Muga i del Llobregat, ja que sempre ens defineixen 

com una sola conca. A l’efecte, el president comenta que convindria reunir-nos novament en 

una setmana per tal de concretar les accions, així com insta als membres del Consell de 

Govern a defugir de tot activisme polític pensant sempre amb el riu Ter.  

Intervé la senyora Mireia Valentí i mostra conformitat amb tot allò que s’ha dit, si bé és 

conscient de les seves mancances tècniques, entén que s’ha de ser proactius i actuar. 

Afegeix que està molt bé que es vagin fent reunions però que el que convé és arribar a un 

consens amb tothom i actuar. 

Responent amb el senyor Pujolràs, la directora, senyora Teia Puigvert, informa que es va 

demanar a la conselleria com s’hauria de comunicar la conselleria amb el consorci, i 

precisament demà a la tarda hi ha prevista una reunió per tal de verue el seguiment de les 

restriccions en el Ter, i en aquesta reunió també hi haurà el director de l’Agència Catalana de 

l’Aigua i amb diferents responsables de la mateixa Agència, i hem de posar de manifest que 

som una administració supramunicipal i que representem a tot el territori. En aquest sentit, 

també se’ls reclamarà la necessitat de tenir representació a les comissions de 

transvasaments, que és el lloc on es pot rebre la informació més directa, així com és 

necessari deixar clar que som una entitat que representem el món local i molt de territori. 

Intervé el senyor Ramon Roqué que manifesta que és un bon moment per tal de transmetre 

que el Consorci és una entitat que representa molts ajuntaments, i que tot i que pot semblar 

dur, és un bon moment per fer un  pols, ser molt contundents i dir que del Ter ja no es pot 

treure més aigua sense que hi hagi un consens en el territori. Afegeix que li dona la sensació 

que el conseller i el govern ja han decidit, i no li sembla oportú, ja que s’ha de dir que ja n’hi 

ha prou i no entén com poden parlar del Ter sense que el territori hi hagi donat el vist i plau, 

és una falta de respecte institucional que no s’hauria de quedar únicament amb manifestos ni 

amb bones intencions, s’hauria de reaccionar d’una forma clara i contundent, posicionant el 

Consorci en el nivell que es mereix, provocant que ens tinguin en compte i deixar molt clar 

que no es pot tractar al Consorci d’aquesta forma. 

El senyor Sergi Cot manifesta que s’hauria de fer una reunió amb Aigües Vida i el Grup de 

Defensa del Ter, ja que porten una vessant més científica i també considera que s’hauria de 

fer un manifest propi per tal de fer-los arribar a tots els municipis i a veure com ens 



 

relacionem amb la Taula del Ter. Afegeix que s’hauria de provocar el compliment dels acords 

d ela Taula del Ter, i si convé plantar cara en el cas que no compleixin els compromisos 

pactats. 

El president intervé i considera que es pot aprofitar el que ja està escrit, i es pot fer un 

manifest on es quedi reflectit la necessitat d’utilitzar la interconnexió entre conques 

únicament quan hi hagi un estat de necessitat, evitant sempre que sigui aquesta conca la 

que hagi d’assumir el subministrament d’aigua. Continua la seva intervenció mostrant la 

conformitat amb la realització d’un manifest propi i donar-ne publicitat per tal que altres ens i 

entitats s’hi puguin adherir, i en aquest sentit considera que el Consorci del Ter ha de tenir 

veu pròpia. 

El senyor Xavier Vinyoles mostra conformitat amb la redacció d’un manifest propi i fer-ne 

difusió, però cal buscar interlocutors de la Generalitat de Catalunya i també de l’Estat 

Espanyol. Cal reclamar una interconnexió de totes les conques de Catalunya per tal que 

només s’utilitzin els transvasaments entre conques amb caràcter excepcional, ja que entén 

que les conques haurien de ser autònomes i que si hi ha una situació excepcional es pugui 

rebre o donar aigua a les conques necessitades per evitar situacions com la que estem vivint, 

però per poder fer això calen infraestructures i inversions. Totalment d’acord en parlar amb la 

Taula del Ter, però cal obrir altres canals de comunicació on hi hagin totes les conques i 

considera que s’ha d’anar més enllà de la Taula del Ter. Al respecte, la directora informa als 

membres assistents que el Consorci no té representació a la Taula Nacional de l’Aigua, i 

aconsella que es faci un manifest molt clar i que se’n faci difusió i el més important és també 

poder parlar amb el conseller i si convé amb el president de la Generalitat de Catalunya. 

La senyora Carmen Lucas exposa que molt sovint ens posem amb debats estèrils i que no 

porten enlloc, i és per això que aconsella que l’interlocutor sigui aquell que al final pren les 

decisions, de manera que si es defensa el Ter i el Freser cal fer arribar una acords molt clars, 

i per això és partidària de situar-se amb els nivells d’aquells que adopten els acords. 

El president opina que potser seria més interessant fer arribar una carta al govern on es 

plasmessin les diferents qüestions que preocupen al Consorci, fer-la arribar també al 

president de la Generalitat de Catalunya i fer-la pública, i intentar buscar una trobada amb el 

conseller i amb el president. 

El senyor Roqué reitera que cal una actuació contundent d’identitat i de posicionament, i creu 

que s’hauria de fer una roda de premsa on es mostrés als mitjans la posició del Consorci. Al 

respecte, el senyor Vinyoles comenta que no només es pot disparar contra el govern de la 

Generalitat de Catlunya, i creu que també s’hauria d’interpel·lar a aquells que manen sobre 

l’Ebre, o sigui l’Estat. Al respecte, el senyor Roqué comenta que tots els governs estan a la 

mateixa olla i cal promoure que tots els governs tinguin en compte el Consorci del Ter per raó 

del que representa, cal treure pit i que es pugui parlar de tu a tu amb les institucions que 

tenen competències en aquesta matèria, i alhora remarcar que el Ter ha set solidari durant 

molts anys. 

El senyor Genís Pigem exposa que no ens podem quedar amagats, ja que si no s’actua és 

possible que no s’entengui, i que cal buscar la celeritat per tal de respondre a aquesta 

situació d’emergència i mostra acord a que el Consorci defensi la seva autoritat i es faci 



 

valdre. També recull la necessitat de tenir en compte totes aquelles entitats que vetllen pel 

riu Ter. 

El president proposa que es pugui disposar d’un esborrany del manifest per intentar debatre’l 

i fer-lo arribar als 71 ajuntaments i 5 consells comarcals, i difondre’l per tal que altres entitats 

i organismes s’hi puguin adherir. Al respecte, la direcció comenta que demà a la tarda vespre 

es pot disposar d’un primer esborrany. 

El senyor Roqué mostra la seva conformitat i exposa que seria interessant un cop fet el 

manifest convocar una roda de premsa i estaria bé agilitzar-ho el més ràpid possible per tal 

de que es disposi del màxim nombre de signatures. 

Finalment, els membres del Consell de Govern assistents per unanimitat ACORDEN:  

Únic. Redactar una carta – manifest per tal de debatre-la i esmenar-la, si s’escau el proper 

dijous, dia 8 de febrer a les 6 de la tarda, i per tant instar al president que convoqui el Consell 

de Govern amb caràcter extraordinari i urgent. 

I no havent més assumptes a tractar, el President aixeca la sessió en l'hora i en el dia 
indicats en l'encapçalament d'aquesta acta. 
 
Diligència de fe pública. Gerard Soldevila i Freixa, secretari interventor del Consorci del Ter 
certifico que el contingut de l’acta plasma el desenvolupament de la sessió del Consell de 
Govern celebrat el dia 6 de febrer de 2024. I perquè així consti, estenc aquesta acta, per 
ordre i amb el vist i plau del President del Consorci, Senyor Arnau Rovira Martínez. 
  

Vist i plau,  
 
 
 
 
Gerard Soldevila i Freixa      Arnau Rovira Martínez 
Secretari interventor      President 
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